



OPCW

Executive Council

108th Session
4 – 7 March 2025

EC-108/NAT.5
26 February 2025
ENGLISH and RUSSIAN only

RUSSIAN FEDERATION

**REQUEST FOR CIRCULATION OF A DOCUMENT
AT THE 108TH SESSION OF THE EXECUTIVE COUNCIL**

The Permanent Representation of the Russian Federation to the OPCW has requested that a note verbale addressed to the Technical Secretariat of the OPCW (dated 26 February 2025) be circulated as an official document of the 108th Session of the Executive Council.

Annex: Note Verbale from the Permanent Representation of the Russian Federation to the Technical Secretariat of the OPCW Dated 26 February 2025



Annex

**NOTE VERBALE FROM THE PERMANENT REPRESENTATION OF THE
RUSSIAN FEDERATION TO THE TECHNICAL SECRETARIAT OF THE OPCW
DATED 26 FEBRUARY 2025**

Unofficial translation



**ПОСТОЯННОЕ ПРЕДСТАВИТЕЛЬСТВО
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
ПРИ ОРГАНИЗАЦИИ ПО ЗАПРЕЩЕНИЮ
ХИМИЧЕСКОГО ОРУЖИЯ**

**PERMANENT REPRESENTATION
OF THE RUSSIAN FEDERATION
TO THE ORGANISATION FOR THE PROHIBITION
OF CHEMICAL WEAPONS**

№ 11

Encl. 1 pages

The Permanent Representation of the Russian Federation to the Organization for the Prohibition of Chemical Weapons (OPCW) presents its compliments to the OPCW Technical Secretariat and has the honour to bring to the attention of the OPCW Technical Secretariat and the States Parties to the Chemical Weapons Convention (CWC) the information (enclosed) on the prevention by the Federal Security Service of the Russian Federation of a terrorist act planned by the special services of Ukraine involving toxic chemicals in the Yaroslavl region of the Russian Federation.

The Permanent Representation of the Russian Federation to the OPCW requests the Technical Secretariat that a copy of this Note Verbale with annex be distributed among States Parties as an official-series document of the 108th Session of the Executive Council and made available on the OPCW website and “Catalyst” platform.

**TECHNICAL SECRETARIAT OF THE
ORGANISATION FOR THE PROHIBITION
OF CHEMICAL WEAPONS**

The Hague

The Permanent Representation of the Russian Federation to the OPCW avails itself of this opportunity to renew to the Technical Secretariat assurances of its highest consideration.

The Hague, 16 February, 2025



Attachment

**Comment of the Federal Security Service of the Russian Federation
dated 14 January 2025
on the Prevention of a Terrorist Act Involving Toxic Chemicals**

“The Federal Security Service of the Russian Federation has prevented a terrorist act planned by the special services of Ukraine involving the use of toxic chemicals to poison workers at a defence-industrial enterprise in the Yaroslavl region.

As a result of undertaken measures a Russian citizen was detained who had retrieved from a cache made by the Ukrainian special services two containers of dangerous chemical substances that cause respiratory tract burns with possible subsequent lethality, which he planned to discharge into the air ducts of the cars of the staff workers of the said enterprise.

The terrorist’s activities were coordinated from the territory of Ukraine via foreign internet messengers as evidenced by the information from the seized communication equipment.

Earlier, the Russian Federal Security Service reported the detention of an agent of the Security Service of Ukraine who attempted to organize mass assassination of Russian servicemen by poisoning beverages and a cream cake at the graduation anniversary event of Pavel Kutakhov Higher Military Aviation School of Air Defence Pilots in Armavir, Krasnodar region. The Russian Federal Security Service also reported the detention in St. Petersburg of four Russian nationals recruited by the Main Directorate of Intelligence of the Ministry of Defence of Ukraine who planned to poison with a highly toxic chemical substance the humanitarian food supplies for Russian servicemen in the zone of the special military operation.

The detainees are accused of involvement in the preparation of terrorist acts.

In addition, in February 2024, the security agencies foiled an attempt by the Ukrainian special services to commit a terrorist act in the Zaporozhye region using an analogue of a chemical warfare agent BZ in accordance to NATO classification. Preparations developed in the United States of America and used to create chemical weapons of mass destruction were seized from three Ukrainian citizens detained for this crime.

A criminal case has been opened and is investigated under Article 355 (Development, Production, Stockpiling, Acquisition or Sale of Mass Destruction Weapons) and Article 205 (Act of Terrorism) of the Russian Criminal Code.”

--- 0 ---



ОЗХО

Исполнительный совет

108-я сессия
4–7 марта 2025 года

EC-108/NAT.5
26 February 2025
ENGLISH and RUSSIAN only

РОССИЙСКАЯ ФЕДЕРАЦИЯ

**ПРОСЬБА О РАСПРОСТРАНЕНИИ ДОКУМЕНТА
НА 108-Й СЕССИИ ИСПОЛНИТЕЛЬНОГО СОВЕТА**

Постоянное представительство Российской Федерации при ОЗХО обратилось с просьбой о распространении адресованной Техническому секретариату ОЗХО вербальной ноты (от 26 февраля 2025 года) в качестве официального документа 108-й сессии Исполнительного совета.

Приложение: Вербальная нота Постоянного представительства Российской Федерации от 26 февраля 2025 года, адресованная Техническому секретариату ОЗХО



Приложение

**ВЕРБАЛЬНАЯ НОТА
ПОСТОЯННОГО ПРЕДСТАВИТЕЛЬСТВА
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ ОТ 26 ФЕВРАЛЯ 2025 ГОДА,
АДРЕСОВАННАЯ ТЕХНИЧЕСКОМУ СЕКРЕТАРИАТУ ОЗХО**



**ПОСТОЯННОЕ ПРЕДСТАВИТЕЛЬСТВО
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
ПРИ ОРГАНИЗАЦИИ ПО ЗАПРЕЩЕНИЮ
ХИМИЧЕСКОГО ОРУЖИЯ**

**PERMANENT REPRESENTATION
OF THE RUSSIAN FEDERATION
TO THE ORGANISATION FOR THE PROHIBITION
OF CHEMICAL WEAPONS**

№ 11

Приложение:
упомянутое, на 1 л.

Постоянное представительство Российской Федерации при Организации по запрещению химического оружия (ОЗХО) свидетельствует своё уважение Техническому секретариату ОЗХО и имеет честь довести до сведения Технического секретариата ОЗХО, а также государств – участников Конвенции о запрещении химического оружия (КЗХО) информацию (прилагается) о предотвращении Федеральной службой безопасности Российской Федерации планировавшегося спецслужбами Украины теракта с применением токсичных химикатов в Ярославской области Российской Федерации.

Постоянное представительство Российской Федерации при ОЗХО просит Технический секретариат распространить среди делегаций копию настоящей ноты с приложением в качестве официального документа 108-й сессии Исполнительного совета ОЗХО и разместить ее на интернет-портале Организации и в сети «Каталист».

**ТЕХНИЧЕСКОМУ СЕКРЕТАРИАТУ
ОРГАНИЗАЦИИ ПО ЗАПРЕЩЕНИЮ
ХИМИЧЕСКОГО ОРУЖИЯ**

г. Гаага

Постоянное представительство Российской Федерации при ОЗХО пользуется случаем, чтобы возобновить Техническому секретариату уверения в своём весьма высоком уважении.

Гаага, «26» февраля 2025 года



Приложение**Сообщение Федеральной службы безопасности Российской Федерации
от 14 января 2025 года о предотвращении террористического акта
с применением токсичных химических веществ:**

«Федеральной службой безопасности Российской Федерации предотвращен планировавшийся спецслужбами Украины террористический акт с применением токсичных химических веществ для отравления работников одного из оборонно-промышленных предприятий в Ярославской области.

В результате проведенных мероприятий задержан гражданин России, изъявший из оборудованного украинскими спецслужбами тайника две емкости с опасными химическими веществами, вызывающими ожоги дыхательных путей с возможным дальнейшим летальным исходом, которые он планировал залить в воздуховоды автомобилей работников указанного предприятия.

Деятельность террориста координировалась с территории Украины посредством зарубежных интернет-мессенджеров, что подтверждается информацией в изъятых у него средствах связи.

Ранее ФСБ России сообщала о задержании агента СБУ, совершившего попытку организации массового убийства российских военнослужащих путем отравления напитков и кондитерских изделий на праздновании в г. Армавире Краснодарского края юбилея выпуска Армавирского высшего военного авиационного училища летчиков ПВО им. Кутахова П.С., а также завербованных ГУР МОУ четверых граждан России, которые намеревались в г. Санкт-Петербурге отравить высокотоксичным химическим веществом продукты питания, предназначенные для отправки в качестве гуманитарной помощи российским военнослужащим, находящимся в зоне проведения специальной военной операции.

Задержанным инкриминируется причастность к подготовке террористических актов.

Кроме того, в феврале 2024 года органами безопасности пресечена попытка совершения украинскими спецслужбами террористического акта в Запорожской области с использованием аналога боевого отравляющего вещества по классификации НАТО «BZ». У трех задержанных за данное преступление граждан Украины изъяты разработанные в США препараты, применяемые для создания химического оружия массового поражения.

По данному факту возбуждено и расследуется уголовное дело по ст.355 (разработка, производство, накопление, приобретение или сбыт оружия массового поражения) и ст.205 (террористический акт) УК России.»